
 

 

Medlem af Folketinget Kenneth Kristensen Berth (DF) har den 30. november 2016 

stillet følgende spørgsmål nr. S 295 til ældreministeren, som hermed besvares. 

 

Spørgsmål S 295: 

”Er det ministerens opfattelse, at det er en rimelig anvendelse af pengene fra vær-

dighedsmilliarden, når en kommune først beslutter at afskaffe et allerede eksisteren-

de tilbud for de ældre i sit budgetforlig for 2017, med henvisning til at den såkaldte 

ældremilliard fra og med 2017 overgår til det almindelige bloktilskud, for at kommu-

nen så efterfølgende genindfører selvsamme tilbud denne gang med anvendelse af 

penge fra værdighedsmilliarden, og er det ministerens opfattelse, at en sådan for-

valtning af penge fra værdighedsmilliarden kommer kommunens ældre borgere til 

gavn?” 

 

Svar: 

Jeg kan helt generelt oplyse, at den såkaldte ældremilliard blev udmøntet som en 

pulje i 2014 og 2015, mens ældremilliarden fra 2016 udbetales til kommunerne via 

det kommunale bloktilskud og herefter forvaltes af kommunerne.  

 

Jeg kan på samme måde oplyse, at det følger af finanslovsaftalen for 2016, at vær-

dighedsmilliarden skal bruges til at understøtte implementeringen af kommunernes 

værdighedspolitikker.  

 

Kommunerne skal for 2016-2019 hvert år overfor Sundheds- og Ældreministeriet og 

på kommunernes hjemmesider redegøre for, hvordan værdighedsmilliarden anven-

des i overensstemmelse med puljens formål om at understøtte arbejdet med værdig-

hed i ældreplejen. Kommunerne skal følge op på anvendelsen af midlerne ved for 

2016, 2017, 2018 og 2019 at indsende revisorpåtegnede regnskaber til Sundheds- og 

Ældreministeriet og på den måde dokumentere, at midlerne er anvendt til formålet.  

 

Regeringen og Dansk Folkeparti har i finanslovsloven 2017 aftalt, at der i foråret 2017 

gennemføres en midtvejsevaluering af kommunernes anvendelse af værdighedsmilli-

arden i 2016 og kommunernes forventede anvendelse i 2017. 

 

Jeg kan desuden oplyse, at kommunernes budgetterede nettoserviceudgifter til æld-

reområdet udgør 42,1 mia. kr. i 2016, når der tages højde for værdighedsmilliarden.  

 

Udgifterne til ældreområdet er dermed steget med ca. 5 mia. kr. fra 2008 til 2016, 

når der tages højde for løft til ældreområdet, der følger af finanslovsaftalerne for 

2014, 2015 og 2016.  

 

Og sammenlignet med 2015 har kommunerne i 2016 budgetteret med øgede udgifter 

til ældreområdet på samlet set 1,2 mia. kr.   
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Side 2 

 

Det indikerer, at kommunerne i de senere år under ét har prioriteret ældreområdet i 

budgetlægningen. Det, synes jeg, er positivt. 

 

 

Med venlig hilsen 

 

 

 

 

Thyra Frank      /      Søren Svane Kristensen 

 


